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ABSTRACT

This work deals with the use of multilayered artificial neural nets and fuzzy systems as
effective tools to solve some nonlinear chemical problems. The emphasis is on the linearization
of ionic sensors’ static characteristics, with taking :nto a count the effect of disturbances in a
first time then the control of nonlinear chemical processes such as a bioreactor in a second
time. In the first part of the work, a prosedure o linearize ionic sensors has been proposed. It
consists on the reproduction of the sensor’s inverse characteristic by means of a neural net i
fuzzy system, which are universai furct.ons apprcximators. The second part of the work,
concerns the use of both techniques guotcd above to control a chemical system which has a
complex behavior, we mean a bioreacter Results of both methods in each part have been
graphically illustrated, allowing the Jisc:ission of their performances.

RESUME

L’objectif de notre traval porte sur l'utilisation des réseaux de neurones artificiels
multicouches et des systémes flous comme outils efficaces pour la résolution de certains
problémes chimiques nonlin€aires. L’accent est mis sur la linéarisation des caractéristiques
statiques nonlinéaires de capteurs ioniques, en tenant compte de |’effet des perturbations en un
premier temps, puis sur la commande de processus chimiques nonlinéaires tels que le
bipréacteur en un second temps. Dans la premiére partie du travail, une procédure de
linéarisation de capteurs ioniques est proposée. Elle consiste en la reproduction de la
caractéristique inverse du capteur a l'aide d’un réseau neuronal ou d’un systéme flou,
considérés comme approximateurs universels de fonctions nonlinéaires. La deuxiéme partie du
travail, concerne ['utilisation de ces deux techniques pour la commande d’un systéme
chimique, ayant un comportement complexe, qu’est le bioréacteur. Les résultats des deux
méthodes dans les différentes parties du travail sont illustrés graphiquement, permettant la
discussion des performances des deu:: techniques.





